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2a SESSIÓ DEL PROJECTE URBACT-CITISENSE  AMB  EL GRUP D’AGENTS LOCALS - ULG 

 

Aquesta segona sessió s’ha dividit en 3 sub-sessions, per garantir i millorar la qualitat de les 

intervencions, els dies 22 d’abril i 8 i 15 de maig.  

 

Aquesta acta correspon a la 1a sessió, la de Dimarts 22 d’abril de 2025, a les 18.30h.  

Lloc: Sala de reunions de la Policia Local a la Florinda. 

 

Assisteixen: 
  

Farres, Josefina Càritas Arxiprestal Manresa 

Martinez, Miquel Cap de la Policia Local Manresa 

Negro, Antonio Consell Municipal de Gent Gran 

Jimenez, Yirsa UVIC-Catalunya central 

Salmerón, Eduard Tècnic presidència Aj. Manresa 

Valentí, Anjo Regidor Ajuntament de Manresa 

Jaume Roca Mossos- Sotscap ABP Bages-Moianès 

Ramon Codina Mossos- ABP Bages-Moianès 

Oriol Descàrrega Mossos- Unitat prevenció de la delinquència 

Sonia Cantacorps tècnica Espai Públic- Aj Manresa 

Àngels Mas tècnica Espai Públic- Aj Manresa 

Paulino Tarrias Subtinent Guàrdia Civil Manresa 

José Mª Nagore Capità Guàrdia Civil Manresa 

  

  
Resum de la sessió: 

 

PRESENTACIÓ PROJECTE PIREU 

 

En primer lloc, el tècnic adscrit a Presidència, Eduard Salmerón Llopart presenta l’objectiu de la 

sessió i el contingut d’aquesta. L’emmarca en el seguit de sessions que es faran pel projecte i es 

dona context, ja que alguns assistents no van anar a la primera sessió.  

 

Es presenta una diapositiva del projecte de seguretat Be Safe feel safe de la ciutat líder del Pireu. Ja 

que un dels objectius és pensar què es pot adaptar a Manresa d’aquest projecte, primer els 

assistents han de conèixer l’objectiu i essència del projecte i els quatre pilars en els que es basa.  

 

Per últim, es presenten els resultats obtinguts tant de la primera sessió com del formulari per fer 

aportacions, en els quals es van identificar els reptes de Manresa en seguretat. Es fa posant en 

pantalla el full de “primera onada” que va redactar el tècnic Xavier Gironès i on estan ben resumides 

les aportacions. 

 

Atès que l’objectiu de la sessió és el taller, i obtenir informació qualitativa, aquesta part expositiva 

no dura més de 20 minuts.  
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DINÀMICA PARTICIPATIVA SOBRE LA VISIÓ DE FUTUR 

 

A continuació entrem ja en la part deliberativa de la sessió. A mode de context, s’explica la visió de 

futur proposada en la primera sessió fruit de les aportacions prèvies. Es proposa als participants 

debatre en dos grups sobre la visió de futur establerta. Se’ls demana si hi estan d’acord, si els hi 

sobra alguna part, comentaris i modificacions que hi vulguin fer. L’objectiu és fer una frase més 

sintètica amb la qual tothom hi estigui d’acord.  

 

Sorgeixen els següents punts: 

 

 J. Roca: esmenta que malauradament el Centre Històric no és atractiu pel comerç ni per a 

viure i que això li resta atractivitat i dinamisme. Opina que és necessari posar més facilitats 

al cotxe i a les botigues per la gent que ve de fora la ciutat. Si no, es perd competitivitat amb 

altres ciutats. Per tant, el tema comercial és clau per al futur. La ciutat no facilita que els 

joves ocupin la via pública d’una manera sana, falten espais de qualitat i de lleure.  

 

 A. Mas: des del seu punt de vista, la ciutat és atractiva però falta habitatge. És la clau de 

volta que resoldria bona part dels temes de seguretat i atractivitat ja que hi hauria gent fent-

hi vida. Tema clau: habitatge rehabilitat i ple de vida. 

 

 A. Negro: opina que l’individualisme i passotisme de la gent avui en dia no afavoreix un clima 

de seguretat. Cal més participació per part del veïns, sentit de pertinença amb el barri i fer 

comunitat. Hi ha deixadesa de valors. En un altre aspecte, considera que molts fets delictius 

passen al centre i això ho fa molt més visible que a altres ciutats. A més, solen ser les 

notícies més sensacionalistes les que tenen més difució. Per tant, la clau de visió és el tema 

participatiu i comunitari.  

 

 O. Descàrrega: El problema central és la massificació (densitat i poc espai públic) del centre, 

a més de la tipologia d’habitatges vells que els fa més proclius a ser ocupats il·legalment, i fa 

atraure cert tipus de perfils socials no ajuda. Cal esponjar urbanísticament el centre per 

crear espais públics que facin més atractiu el barri (parcs, places per jugar, terrasses, etc.) 

Segons ell, el tema urbanístic i planejament és vital. 

 

Per altra banda creu que el sistema (polític, educatiu, social) no ha evolucionat prou per 

adaptar-se al volum d’immigració que hi ha ara. Cal ser valent amb noves polítiques i no 

continuar amb les mateixes que ens han dut fins aquí. Cal comunicar més i millor, per 

exemple, la feina de la taula de treball per a la prevenció del crim o fer front a les fake news 

donant totes les dades (per exemple, una majoria de les agressions són causades per 

immigrants, però al seu torn aquests individus agressors representen només una ínfima part 

dels immigrants).  

 

 S. Cantacorps: des del seu punt de vista, respon una mica la intervenció anterior dient que el 

que manca és inversió, ja que de planificació sí que n’hi ha. Des del carrer no es veu la feina 
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urbanística que es fa, només la que s’executa. A més, creu que no només importa el nombre 

de botigues que hi ha al centre sinó la qualitat d’aquestes. Cal un bon teixit econòmic i de 

qualitat. També apunta a l’urbanisme amable. S’ha de facilitar que la gent estigui a gust al 

carrer i faciliti la interacció, que l’entorn no sigui hostil. 

 

 R. Codina: posa de relleu que per molta policia que es posi, no es solucionarà el tema de la 

inseguretat. Cal abordar-ho des d’una perspectiva molt àmplia. Posa l’exemple de la 

il·luminació. S’ha fet un pas endavant molt gran amb la nova llum al Centre Històric que no 

és tan groga.  

 

Per altra banda, creu que no hi ha integració real, encara que es dissenyi un espai púbic 

amable per a la convivència i la vida al carrer. Els joves immigrants formen una societat 

paral·lela que no es mescla amb els d’aquí: ell forma part d’una entitat cultural i no hi ha 

pràcticament gent immigrada. Alguna cosa esta fallant, i si no integrem els joves, acabarem 

malament com a societat.  

 

 J. Farrés: opina que amb més ajudes per a l’habitatge, s’omplirien més els pisos del centre i 

s’ajudaria a la rehabilitació. També és partidària d’un espai públic més amable. Per altra 

banda, creu que la no integració dels joves també és causada per la percepció de la gent 

d’aquí de que altres cultures generen inseguretat. Cal polítiques per combatre activament 

aquests prejudicis: fer prevenció, pedagogia, etc. Són les polítiques més efectives. Cal 

estudiar més a fons per què els joves immigrants no es troben a gust amb els grups de joves 

d’aquí.  

 

 P. Tarrias: és del parer que no hi ha tanta voluntat d’integració per part dels immigrants com 

abans. Hi ha una massa crítica prou gran com perquè facin una vida paral·lela respecte la 

gent d’aquí i se senten marroquins abans que catalans o espanyols. Per altra banda destaca 

el tema de la brutícia de Manresa amb comparació a altres ciutats. La gent és incívica i 

embruta amb cartells i grafits la ciutat. Això afecta molt la percepció de seguretat. Per últim, 

creu que no es comunica prou tot el que es fa. Les dades de seguretat no són dolentes però 

no s’explica.  

 

 M. Martinez: defensa que realment les dades sobre criminalitat no demostren que estiguem 

tant malament a Manresa, en comparació a l’entorn. I que el fet que es magnifiqui a 

Manresa es deu al que han apuntat altres assistents: la ubicació en ple centre de molts dels 

delictes, l’existència d’un diari local amb molta presència, la imatge negativa que es va 

generar amb els aldarulls del 2023, etc. També creu que el desenvolupament d’eines digitals 

i tecnològiques pot ajudar a combatre la inseguretat.  

 

 A. Valentí: apunta que el tema comunicatiu està millorant. A tall d’exemple, el diari local va 

fer un col·loqui sobre el tema, amb varis agents, cosa inèdita fa anys. També hi ha la taula de 

seguretat, que funciona, i no totes les ciutats en tenen. Cal valorar realment l’equilibri entre 

el què es pot comunicar per part de l’administració i el que no.   
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En resum, de les aportacions fetes es poden extreure els següents punts clau, que serien bàsics per  

a la Manresa del futur que volem:   

1. Comerç atractiu i viu 

2. Habitatge rehabilitat, públic, ple de veïns 

3. Participació i comunitat activa 

4. Urbanisme amable i de qualitat 

5. Polítiques innovadores 

6. Comunicació efectiva, combatre prejudicis i desinformació 

7. Inversió pública, manteniment urbà 

8. Integració, especialment de joves immigrants 

9. Identificació amb el barri, la ciutat, la cultura local 

10. Eines digitals 

11. Aliances entre els agents: taula de seguretat 

 

 

CLOENDA 

 

S’esgota el temps i es dona per acabat el debat. Es comenta que hi haurà dues sessions més de 

debat amb la resta d’agents, per acabar de confirmar la visió de futur, i que, un cop aquestes s’hagin 

dut a terme, se’ls farà el retorn global i se’ls indicarà els propers passos.  

 

A les 20:30h es dona per tancada la sessió. 

 

 

 

 

 


